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[TRANSLATION – TRADUCTION] 

BICENTENNIAL AGREEMENT BETWEEN THE ARGENTINE REPUBLIC 
AND THE BOLIVARIAN REPUBLIC OF VENEZUELA  

 
The Government of the Argentine Republic and the Government of the Bolivarian 

Republic of Venezuela, hereinafter referred to as “the Parties”, 
Desiring to strengthen their historic ties of friendship, solidarity, complementarity 

and recognition of asymmetries, 
Bearing in mind the principles of food security, subsistence measures, integral rural 

development and the common destiny of our peoples, 
Aware of the shared interest of both Governments in promoting and stimulating the 

progress of their respective economies in the interest of the endogenous development of 
both countries and the integration of Latin America for the economic and social welfare 
of its peoples, 

Taking into account the Energy Cooperation Agreement between the Bolivarian Re-
public of Venezuela and the Argentine Republic, signed in Caracas on 12 July 2000 and 
the provisions of the Manifesto of Buenos Aires of 19 August 2003, 

Inspired by the heroic and liberating deeds of José de San Martín and Simón Bolívar;  
Considering the Integral Agreement on Cooperation between the Bolivarian Republic 

of Venezuela and the Argentine Republic, signed in the city of Caracas on 6 April 2004, 
Bearing in mind that situations which cause trade diversion, compromising the regu-

lar and normal delivery of supplies to the population, particularly with regard to food, 
health and education, must be immediately addressed with the support of Governments of 
brother countries that share the same concept of Latin American solidarity, 

Noting that, on the occasion of their meeting of 6 August 2009, the Minister of the 
People’s Power for Agriculture and Land, the Minister of the People’s Power for Food, 
the Minister of the People’s Power for Trade, and the Minister of the People’s Power for 
Science, Technology and Intermediate Industries of the Bolivarian Republic of Venezuela 
and the Minister for Federal Planning, Public Investment and Services and the Minister 
for Production of the Argentine Republic, evaluated the need to supply products of Ar-
gentine origin to meet the needs of the Bolivarian Republic of Venezuela in the major 
sectors of its economy, 

On the occasion of the visit by Madame President Cristina Fernández de Kirchner to 
the Bolivarian Republic of Venezuela on 11 August 2009 for the third Quarterly Presi-
dential Meeting, the present Bicentennial Agreement was signed, as follows: 

 (1) The Parties agree to establish ways and means of laying the groundwork for in-
creased economic and commercial exchanges between the public and private sectors of 
the two countries, and for the launching of joint ventures on the basis of cooperation and 
the transfer of technology.  
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(2) With a view to ensuring strict compliance with the present Agreement, the Parties 
shall form the Permanent Monitoring Commission. The Commission shall be composed 
of the Ministry of Foreign Affairs, International Trade and Worship; the Ministry of Fed-
eral Planning, Public Investment and Services; and the Ministry of Production, represent-
ing the Argentine Republic, and the Ministry of the People’s Power for Foreign Affairs; 
the Ministry of the People’s Power for Trade; the Ministry of the People’s Power for Sci-
ence, Technology and Intermediate Industries; the Ministry of the People’s Power for Ag-
riculture and Land; and the Ministry of the People’s Power for Food, representing the Bo-
livarian Republic of Venezuela. 

 (3) The Parties agree to entrust the heads of the Ministries making up the Permanent 
Monitoring Commission with the task of designating competent areas of activity as well 
as the officials responsible for implementing their programme of work. 

 (4) Any doubts or disputes that may arise regarding the application or interpretation 
of this Agreement shall be settled through direct negotiations between the Parties through 
the diplomatic channel.  

(5) The present Agreement may be amended by mutual accord between the Parties. 
Amendments shall enter into force in accordance with paragraph 6 below. 

 (6) This Agreement shall enter into force on the date of its signature. It shall remain 
in force for a period of one year, and shall be automatically renewable for additional one-
year periods unless one of the Parties expresses the desire not to renew it, in writing and 
through the diplomatic channel, thirty (30) days prior to its date of expiry. 

Either of the Parties may denounce the present Agreement by giving written notifica-
tion to the other Party, through the diplomatic channel. 

SIGNED in the city of Caracas on 11 August 2009 in two originals in the Spanish 
language, both texts being equally authentic. 

For the Government of the Argentine Republic: 
CRISTINA FERNÁNDEZ DE KIRCHNER 

President 

For the Government of the Bolivarian Republic of Venezuela: 
HUGO CHÁVEZ FRÍAS  

President 
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[TRANSLATION – TRADUCTION] 

ACCORD DE BICENTENAIRE ENTRE LA RÉPUBLIQUE ARGENTINE ET 
LA RÉPUBLIQUE BOLIVARIENNE DU VENEZUELA  

Le Gouvernement de la République argentine et le Gouvernement de la République 
bolivarienne du Venezuela, ci-après dénommées « les Parties », 

Désireux de renforcer les liens historiques d’amitié, de solidarité et de complémenta-
rité, et de reconnaître les différences existant entre les deux peuples, 

Conscients des principes de sécurité alimentaire, des mesures de subsistance, du dé-
veloppement rural intégral et de l’avenir commun des deux peuples, 

Conscients de l’intérêt réciproque des deux Gouvernements à promouvoir et favoriser 
les progrès de leurs économies respectives au nom du développement interne des deux 
pays et de l’intégration de l’Amérique latine en faveur du bien-être économique et social 
des peuples, 

Considérant l’Accord de coopération énergétique signé entre la République boliva-
rienne du Venezuela et la République argentine, signé à Caracas le 12 juillet 2000, et, ce 
qui est exprimé dans le Manifeste de Buenos Aires du 19 août 2003, 

Inspirés par les gestes héroïques et libérateurs de José San Martín et de Simón 
Bolívar, 

Considérant l’Accord intégral de coopération entre la République argentine et la Ré-
publique bolivarienne du Venezuela, signé à Caracas le 6 avril 2004, 

Conscients que les situations qui engendrent la déviation de flux commerciaux qui 
compromettent l’approvisionnement régulier et normal de la population, en particulier en 
ce qui concerne l’alimentation, la santé et l’éducation, doivent être abordées sans attendre 
et avec le soutien des Gouvernements des pays frères qui partagent le même concept de la 
solidarité latino-américaine, 

Prenant note qu’à l’occasion de la rencontre, en date du 6 août 2009, entre les Mi-
nistres du pouvoir populaire pour l’agriculture et les terres, pour l’alimentation, pour le 
commerce, pour la science, la technologie et les industries moyennes de la République 
bolivarienne du Venezuela et les Ministres de la planification fédérale, des investisse-
ments publics et des services, et de la production de la République argentine, la nécessité 
de fournir la République bolivarienne du Venezuela en produits d’origine argentine a été 
identifiée afin de répondre à ses besoins dans les principaux secteurs de son économie, 

À l’occasion de la visite de la Présidente Cristina Fernandez de Kirchner en Répu-
blique bolivarienne du Venezuela, le 11 août 2009, dans le cadre de la Rencontre trimes-
trielle présidentielle « Accord du Bicentenaire » a été signé, selon les termes suivants : 

1) Les Parties conviennent d’établir les moyens nécessaires afin de créer les condi-
tions favorables à l’accroissement des échanges économiques et commerciaux des sec-
teurs publics et privés des deux pays et de créer les conditions pour la constitution 
d’entreprises mixtes sur base de la coopération et du transfert de technologies.  
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2) Afin de veiller à la stricte application du présent Accord, les Parties créent la 
Commission de suivi permanent. La Commission sera composée, pour la République ar-
gentine, de représentants du Ministère des relations extérieures, du commerce internatio-
nal et du culte, du Ministère de la planification fédérale, des investissements publics et 
des services, et du Ministère de la production, et pour le la République bolivarienne du 
Venezuela par des représentants du Ministère du pouvoir populaire pour les relations ex-
térieures, pour le commerce, pour la science et la technologie et des industries moyennes, 
pour l’agriculture et les terres, et pour l’alimentation. 

3) Les Parties conviennent de confier aux titulaires des Ministères qui composent la 
Commission de suivi permanent la désignation des départements compétents et des fonc-
tionnaires responsables de mettre en œuvre son programme de travail. 

4) Tout doute ou différend pouvant découler de l’application ou de l’interprétation du 
présent Accord, devra être résolu par la voie diplomatique par le biais de négociations di-
rectes entre les Parties. 

5) Le présent Accord pourra être amendé sur consentement mutuel entre les Parties. 
Les amendements entreront en vigueur conformément aux dispositions de l’article 6 du 
présent Accord.  

6) Le présent Accord entrera en vigueur le jour de sa signature, pour une période 
d’un an, et sera prolongé automatiquement pour des périodes successives de même durée, 
à moins que l’une ou l’autre des Parties ne notifie l’autre, par écrit et par la voie diploma-
tique, au moins trente (30) jours avant l’expiration de ladite période, de son intention de 
ne pas prolonger la validité du présent Accord.  

L’une ou l’autre des Parties pourra dénoncer le présent Accord, moyennant une 
communication écrite à l’autre Partie, transmise par la voie diplomatique. 

FAIT à Caracas, le 11 août 2009, en deux exemplaires originaux, en langue espa-
gnole, les deux textes faisant également foi. 

Pour le Gouvernement de la République argentine : 
CRISTINA FERNÁNDEZ DE KIRCHNER  

Présidente 

Pour le Gouvernement de la République bolivarienne du Venezuela : 
HUGO CHÁVEZ FRÍAS  

Président 
 


